

Εκκλησία των Αγίων αποστόλων Πέτρου και Παύλου (1872)

Η Εκκλησία των Αγίων αποστόλων Πέτρου και Παύλου βρίσκεται στο Ναγκόρνι Ιστάν, ένα παλιό χωριό της Σιβηρίας. Η ξύλινη εκκλησία χτίστηκε το 1864 με την ευλογία του Θεοφιλεστάτου επισκόπου του Τομσκ και Σεμιπαλάτινσκ Παρθενίου. Το 1868 ο ναός κάηκε και αποκαταστάθηκε 4 χρόνια μετά, το 1872. Μέχρι σήμερα κοντά στο ναό βρίσκονται 2 ταφόπλακες –του Λεφ Προκόπιεβιτς Βέξιν (ιδιοκτήτης της υαλοβιομηχανίας και Μαικήνας) και της μάνας του Χαριτίνης Βέξινα. Δώρισε για τις ανάγκες του κλήρου 300 ρούβλια για να μνημονεύεται αιώνια η μάνα του. Η ιστορία έχει διασώσει τα ονόματα των ιερωμένων της εκκλησίας του Πέτρου και Παύλου. Είναι ο Ντμίτρι Φιόντοροβιτς Κρασνοσέλσκι που ήρθε στο Τομσκ από το κυβερνείο του Σιμπίρσκ. Σπούδασε στην εκκλησιαστική σχολή του Τομσκ και το 1883 διορίστηκε ιερωμένος της εκκλησίας στο χωριό Ναγκόρνι Ιστάν, ενώ το 1896 τιμήθηκε με το αργυρό μετάλλιο πάνω στην ταινία του Αγίου Αλεξάνδρ Νέφσκι. Μετά τον θάνατό του ιερωμένος έγινε ο νεαρός 23χρονος Ιβάν Ιβάνοβιτς Κριλόφ ο οποίος παρέμεινε σ' αυτή τη θέση έως την ζοφερή χρονιά, το 1917. Η περαιτέρω τύχη του αγνοείται. Η ξύλινη εκκλησία στη ρεματιά Ιστάν, όπως και πολλοί ναοί της υπαίθρου, είχε μια μικρή βιβλιοθήκη – 80 βιβλία και περιοδικά. Στον ναό λειτουργούσε κατηχητικό σχολείο. Ο ντόπιος ιερωμένος δίδασκε θρησκευτικά σε ένα άλλο σχολείο του χωριού. Τα παιδάκια του χωριού μάθαιναν τα ρωσικά, την προπαίδεια, την καλλιγραφία και τα θρησκευτικά σε άλλο ένα εκκλησιαστικό σχολείο που είχε ανοίξει το 1897 η αδερφότητα του Αγίου Δημητρίου. Το σχολείο έκλεισε το 1940. Η εκκλησία είναι ερειπωμένη. Είναι μισοκατεστραμμένη η τοιχοδομή των θεμελίων, η επένδυση έχει ζηλωθεί κατά το ήμισυ του ύψους πράγμα που οδηγεί στην περαιτέρω καταστροφή των τοίχων, λείπουν εντελώς οι κάσες των παραθύρων. Έχει ζηλωθεί εν μέρει το επιστέγασμα του ναού.

Church of the Holy Apostles Peter and Paul (1872)

The Church of the Holy Apostles Peter and Paul is located in Nagorny Ishtan, an old village of Siberia. The wooden church was constructed in 1864 with the blessings of His Grace Parthenius, bishop of Tomsk and Semipalatinsk. The church was burnt in 1868 and restored 4 years later, in 1872. There are still two tombstones near the church – of Lev Prokopiievic Veksin (owner of the glass industry and a patron of the arts) and his mother Charitini Veksina. He donated 300 rubles for the needs of the clergy, so that his mother be eternally memorialized. History has preserved the names of the priests who served in the Church of the Holy Apostles Peter and Paul. One is Dmitri Fyodorovich Krasnoselsky, who came to Tomsk from Sibirsk Oblast. He studied in the ecclesiastical school of Tomsk and in 1883 he was appointed as a priest in the church of Nagorny Ishtan village, while in 1896 he was awarded the silver medal of Saint Alexander Nevsky. After his death, he was succeeded by the 23-year old priest Ivan Ivanovic, who remained in this place until the grim year 1917. His fate since is unknown. The wooden church in Ishtan ravine, as many churches in the countryside, had a small library – 80 books and periodicals. A Sunday school was operating in the church. The local priest was teaching religion in another school of the village. Young children in the village would learn the Russian language, multiplication table, calligraphy and religion in one more ecclesiastical school that had been established in 1897 by the fraternity of Saint Demetrius. The school was closed down in 1940. The church lies in ruins. The masonry of the foundations is almost destroyed; the covering has been ripped off half-height, which results to further destruction of the walls, the window frames are missing. Part of the church's roof has come down.

Церковь апостолов Петра и Павла (1872 г.),

Церковь во имя святых апостолов Петра и Павла находится в старинном сибирском селе Нагорный Иштан. Деревянная церковь была построена в 1864 г., по благословению Превосвященнейшего Парфения Епископа Томского и Семипалатинского. В 1868 храм сгорел и был восстановлен через 4 года в 1872 г. До сих пор близ храма лежат 2 могильные плиты Льва Прокопьевича Векшина (хозяин стекольного завода и миценат) и его матери Харитины Векшиной. Он пожертвовал в пользу притча 300 руб. на вечное поминовение своей матери. История сохранила имена священников Петропавловской церкви. Это Дмитрий Федорович Красносельский, приехавший в Томск из Симбирской губернии. Он обучался в Томском духовном училище, а с 1883 г. назначен священником церкви в с. Нагорный Иштан, в 1896 г. награжден серебряной медалью на Александровской ленте.. После его смерти во главе храма стал молодой 23-летний священник Иван Иванович Крылов - до смутного 1917 г. Дальнейшая его судьба неизвестна. Деревянная церковь на Иштанской протоке, как и многие сельские храмы, имела небольшую библиотеку: 80 книг и журналов. При храме была открыта церковная школа. Закон Божий местный священник преподавал в другой школе села - министерской. Еще в одной церковной школе, открытой в 1897 г. братством святого Дмитрия, местные ребята учились русскому языку, счислению, чистописанию и закону Божьему. Закрыта в 1940. Церковь находится в аварийном состоянии. Полуразрушена кладка основания, до половины высоты разобрана обшивка, что ведет к дальнейшему разрушению стен, полностью отсутствуют наличники окон. Частично разобрано завершение храма.